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Pred važnim dejanjem - 
volitvami delavskih svetov

Volitve delavskega sveta so vedno 
izreden dogodek o življenju delovnih 
kolektivov naših podjetij — so praz
nik in nekakšen mejnik, ob katerem 
se naš delavski razred ustavi, ko 
oceni plodove svoje dosedanje ustvar
jalnosti in upre svoj pogled v pri
hodnost.

Smo v času živahnih priprav za 
volitve delavskih svetov. Volitve sa
moupravnih organov v naših pod
jetjih  in gospodarskih organizacijah 
m orajo biti v Ju goslav iji opravljene 
najkasneje do 1. m aja. V posebnem 
odloku, ki velja samo za Slovenijo, 
pa je določeno, da je potrebno vo
litve za delavske svete razpisati v 
času od 20. februarja do 15. marca, 
volitve pa morajo biti opravljene v 
vseh podjetjih in gospodarskih or
ganizacijah najkasneje do 51. marca 
1956. Izjem a so le gradbena podjetja, 
gostinski in turistični obrati zaradi 
svojega sezonskega značaja in pod
je tja  PTT, v katerih bodo izvolili 
svoje delavske svete najkasneje en 
mesec po potrditvi sklepnih računov.

V naši socialistični deželi je do
sedaj delovalo o organih delavske
ga upravljan ja okrog 600.000 ljudi, 
ki so si pri opravljanju svojega po
slanstva pridobili mnogo dragocenih 
izkušenj, na katerih bodo njihovi 
nasledniki gradili svoje bodoče de
lovanje. Dosedanje izkušnje delav
skega razreda pri sam oupravljanju 
so torej korak naprej h krepitvi so
cialističnih odnosov pri nas. Letošnje 
volitve delavskih svetov sodijo v čas, 
ko smo se odločili za preusmeritev 
našega gospodarstva, zato bodo po
tekale v znamenju novih in odloč
nejših naporov za večjo delovno sto
rilnost o podjetjih. Prav zato je po
sebej važno, da naši delovni kolek
tivi, ko se bodo pripravljali na vo
litve delavskih svetov, dodobra oce
nijo položaj v svojih podjetjih, po
iščejo vire in skrite rezerve za po
večanje proizvodnje in vskladijo 
poslovanje svojih proizvodnih enot 
z občim gospodarskim  razvojem v

naši državi. Zelo važno je tudi, da 
se odločneje zavzemajo za ureditev 
notranjega življenja in dela o pod
jetjih, da notranje odnose pravilno 
regulirajo s pravili podjetja in se 
borijo za njihovo dosledno uresniče
vanje. Priprave za volitve naj pote
kajo v znamenju večje odgovornosti 
delovnih kolektivov pred komuno, 
okrajem  in našo družbo vobče. Ne
pristransko je potrebno oceniti do
sedanje uspehe, metode in slabosti 
organov delavskega upravljan ja v 
podjetjih, sprejeti pozitivno in ovre
či tisto, kar je bilo slabo v njihovem 
delovanju.

Izbiri kandidatov za volitve de
lavskih svetov je treba posvetiti n a j
večjo pozornost. V nje naj pridejo 
predvsem tisti, ki so se že dosedaj 
uveljavili v delavskem upravljanju, 
najzaslužnejši delavci in uslužbenci. 
Za pravilno izbiro kandidatov so še 
posebej odgovorni dosedanji organi 
delavskega upravljan ja in sindikalne 
organizacije v naših podjetjih. -sk

Na zadnji seji Okrajnega odbora SZDL Murska Sobota:

Družbeno upravljanje je  lastnina množic 
in k re p k o  o r o ž je

v boju za  
uveljavljenje socialističnih odnosov

Še vedno prem alo pobud za gospodarski napredek. — Sam ovolja 
posameznih direktorjev in vodilnih uslužbencev hromi delovanje orga
nov delavskega u prav ljan ja  v podjetjih . — D elavce je  potrebno bolj 
preprosto učiti in jim  po jasn jevati naše gospodarske ukrepe. — L ju dski 
odbori že dobro delu je jo , njihovi sveti pa zaosta ja jo . — Zbori volivcev 
vedno bolj tribuna ljudske sam ouprave. — V šolskih odborih je  pre
malo žena in mladih ljudi. — Šolska reform a je  zadeva družbe, 
zato je  v n je j napovedana javn a razprava v b ližnji prihodnosti. — Pri
viligiran položaj zdravnikov v Pom urju in slabo u prav ljan je  v zdrav
stvu. — Cehovska zaprtost zbornic in njihovo om ejevan je na zaščito 
članov pred družbenimi d a ja tv a m i.— K om isije za družbeno u p rav lja
nje tudi pri občinskih vodstvih SZDL.

Zadnji petek je  bila v M. Soboti 
se ja  O krajnega odbora SZDL. Vo
dil jo  je  tov. Miloš Ledinek. N a
vzoči politični voditelji so razprav
lja li o problemih družbenega uprav
ljan ja . Poročal je  sekretar OO 
SZDL tov. Jože G ričar — Metod, ki 
je  uvodoma poudaril, da se je  druž
beno u prav ljan je  v zadnjem  času 
dokaj uveljavilo  k ljub  nekaterim 
pom anjkljivostim  in slabostim , ki 
pa jih bomo m orali v bodoče od
praviti.

V nekaterih podjetjih  se že k a 
že jo  uspehi političnega delovanja 
direktorjev, ki se zavzem ajo za po
večanje odgovornosti organov de
lavskega sam oupravljan ja. V Po
m urju pa je  še vedno prem alo po
bud za preusm eritev našega gospo
darstva v skladu z novimi sm erni
cami, večjo delovno storilnost, 
zm an jšan je  proizvodnih stroškov.

realne proizvodne načrte v podjet
jih  itd. M arsikje delavsko uprav
l jan je  zadene ob malone nepredo
ren zid sam ovolje in brezdušnega 
odnosa vodilnih uslužbencev. Tako 
se delavsko u prav ljan je  v lendav
ski Tovarni dežnikov ne more uve
ljaviti, ker direktor sam ovoljno 
ukrepa mimo delavskega sveta. 
Negativne po jave v tem smislu smo

zasledili tudi v soboških podjetjih  
»Zidar« in »Vrba« ter v radgonski 
Opekarni. Pri nas še vedno lahko 
imenujemo pod jetja , v katerih 
sprejem ajo  družbene načrte, ki so 
plod dela vodilnih uslužbencev, ne 
pa rezultat vsestranske razprave 
in odločanja delovnih kolektivov in 
delavskih svetov. Te anom alije se 
ponekod p o ja v lja jo  zaradi tega, ker 
hoče direktor p od je tja  izkoristiti 
družbeni položaj za povečanje svo
jega  osebnega ugleda. Vodstva ne
katerih pod jetij se niti malo ne po
trudijo. da bi organom delavskega 
u prav ljan ja  prikazali resnično 
stan je  v pod jetju  ali pa pridejo 
pred nje z zapletenimi gospodarski
mi analizam i, ki so preprostemu de
lavcu ali uslužbencu nerazum ljive, 
zato pa tudi nedostopne, da bi 
lahko živo in nepristransko raz
p rav lja l o stvareh, ki se nanašajo  
na njegovo pod jetje  in živ ljen je  v 
njem.

Za u ve ljav ljan je  delavskega 
u prav ljan ja  se bo moralo mnogo 
bolj zavzeti tudi okrajno sindikal
no vodstvo. Za zdaj pa lahko ugoto
vimo, da nima OSS potrebnega pre
gleda nad kadri v organih družbe
nega u prav ljan ja.

V Pom urju deluje 1082 držav
ljanov v OLO, občinskih ljudskih  
odborih in njihovih svetih.

Družbeno u prav ljan je  si še vse 
prepočasi utira pot na podeželje. 
Če lahko rečemo, da se je  delova
nje občinskih ljudskih  odborov v 
zadnjem  času dokaj izboljšalo, pa 
moramo tako j pribiti, da so njihovi 
sveti še vse prem alo aktivni. V ne
katerih občinah se redkokdaj se
stanejo  ali pa ne n ajde jo  pravega 
področja za svoje  delovanje. V M. 
Soboti in Lendavi je  značilna sa
m ovolja posameznikov (referentov) 
pri odstranjevanju  stanovanjskih  
problemov. N jihovi sam ovoljni 
ukrepi hrom ijo poslanstvo stano
vanjskih  svetov in povzročajo med 
ljudm i upravičeno nevoljo.

Z veseljem  pa lahko u go tav lja
mo. da se naši lju d je  vedno bolj 
zanim ajo za že dokaj u staljeno 
obliko družbenega u prav ljan ja  — 
zbore volivcev, ki so vedno bolj

(Nadaljevanje na 2. strani)

Hudazima: mučno delo belih radarjev
manj načrpane nafte in zamrznjene cevi v Lendavi

Zaradi hudega mraza, ki je  pri
tisnil v zadnjih dneh, ko je  term o
m eter na odprtem polju kazal tudi 
20 stopinj pod ničlo, so nastopile 
velike težave pri črpanju nafte in 
zem eljskega plina v Lendavi.

Proces pridobivanja nafte v 
Lendavi tem elji na osnovi tako
im enovanega liftiran ja , t. j. nafto 
dvigajo  na površje  s kom prim ira
nim plinom. N afta iz več okoliških 
vrtin priteka nato v zbirne posta

je , v katerih se v posebnih separa- 
torjih  plin oddvoji od n a fte . Plin 
gre nato svojo pot, nafta pa teče 
v zbirne rezervoarje.

K er na petišovskem  polju  črpa
jo  nafto že od leta 1943, je  popol
noma naravno, da teče z nafto v 
rezervoarje vedno več vode. Ta 
zmes nafte in vode priteka torej v 
zbirne postaje, ki so na odprtem 
prostoru sredi petišovskega polja  
izpostavljene snežnim viharjem ; ti 
v ih arji so zlasti d iv jali pred 
dnevi. K er na zbirnih postajah  ne 
sm ejo kuriti, sicer bi se lahko 
vžgal zem eljski plin, se vedno do
ga ja , da separatorji zam rznejo in 
onemogočijo n adaljn je  črpanje 
nafte. Te separatorje  je  treba to
rej odtajati. Toda kako? K er z 
ognjem ne smemo zraven, jih lahko 
odtajam o edino le z vročo vodo, ki 
jo  lahko gre je jo  delavci v zadostni 
oddaljenosti od zbirnih postaj in od 
naftnih vrtin. Če začnejo delati s 
toplo vodo na velikem mrazu, se 
voda hitro ohladi in jo  je  treba po
gostokrat m enjavati. Zaradi tega 
n asta ja jo  prece jšn ji zastoji pri čr
pan ju  nafte, ki km alu povzročijo 
m ilijonsko škodo.

Sicer so lendavski strokovnjaki 
mislili na to, da bo treba n ajti no

ve delovne prijem e v primeru, če 
bodo zamrznile cevi in separatorji, 
toda huda zima je  vse sku paj p re
senetila. Poleg velike škode, ki se 
odraža v m anjši proizvodnji, pa je  
tudi neverjetno težko delo na od
prtem polju , ob zbirnih postajah. 
L ju d je  m orajo plezati na nekaj 
metrov visoke separatorje , ko bri
je  veter in nosi droben sneg, ki 
leze v oči, za obleko, v čevlje, 
povsod. K lju b  zaščitnim oblekam

in obutvi je  delo pri zbirnih posta
jah  prava m uka v teh hudih zimskih 
dneh. Če bi se delavci mogli po 
končanem delu v sa j k je  ogreti, bi 
še nekako šlo, toda k u rjen je  ni 
n ik jer dovoljeno, električne nape
ljave  pa m orajo biti prav tako po
sebno zavarovane.

Sneg je  zavrl tudi odpremo 
nafte. Zaradi velikega m raza se 
nafta ne more iztakati v rezervo
arski prostor rafinerij. Nafto sicer 
zb ira jo  v Lendavi v velike zbirne 
rezervoarje, toda če bi to tra ja lo  
dolgo časa, bi rezervoarje napolnili 
do k ra ja . V tem prim eru bi m oral  
črpanje popolnoma ustaviti. U pa
mo, da do teh n ajhujših  n eprijet
nosti ne bo prišlo, ker so v zadnjem  
času snežni viharji prenehali.

Prav posebno hudo pa so obču
tili posledice ostre zime v Lendavi 
zaradi zm rzovanja plinovodov in 
pom an jkan ja zem eljskega plina za 
kurjavo.

Plin ima v sebi določen odsto
tek vode, ko p rih a ja  iz plinskih 
sond. Voda se pozimi rada izloči in 
cevovod zamrzne. V Lendavi pa so 
poleg tega še druge težave; plin
sko om režje je  namreč zastarelo. 
Sprva so bile položene cevi z m an j
šim premerom in mestna plinarna,

ki je  komunalno pod jetje  in se ba
vi z razdeljevanjem  plina v Len
davi, je  u rejevala prik ljučke v ne
dogled. Tako sedaj skozi prem ale 
cevi ne more priti dovolj plina, ki 
ga pozimi vsekakor več potrebuje
jo  kot poleti, ko ga ne prim an jku
je . Samo ena možnost za izhod iz 
tega položaja je : zam enjava pre
majhnih cevi z večjim i, ki bodo 
lahko propuščale več plina.

Zaradi pom anjkan ja plina so 
prekinili šolski pouk v Lendavi, pa 
tudi delo v pisarnah je  otežkočeno, 
da ne govorimo o težavah v go
spodinjstvu. L ju d je  si niso pravo
časno nabavili druge ku rjave  in 
tako m arsik je  zm rzujejo k ljub  te
mu, da so blizu velik izvori toplot
ne energije.

Pom anjkan ja plina seveda ni 
čutiti v novem predelu Lendave, 
pri Nafti, v novih hišah, ki so bile 
zgra jen e po vojni, v katerih pa so 
naprave praviln eje  dimenzionirane.

Huda zima povzroča preplah 
med prebivalci, ker si lju d je  niso 
preskrbeli goriva; računali so nam 
reč, da začetek blage zime ne bo 
pozneje prinesel pom anjkan ja p li
na. Toda zadn ja katastrofa naj 
pouči m erodajne činitelje, da 
da se bodo odločili za m odernizira
n je  plinovoda in to takrat, ko je  
mogoče prenašati pom anjkan je pli
na — poleti. Takrat je  potrebno 
položiti pravilno dimenzionirane 
cevi, ki bodo rešile Lendavčane 
vsakoletnih skrbi ob hudem mrazu.

- C K -

V Makedoniji je terjala zima precej žrtev
V M akedoniji je  v prejšn jem  

tednu nastalo toplo vreme. Sneg 
se je  pričel naglo taliti. Ulice v 
nekaterih mestih so bile podobne 
rekam. V gostivarskem  okraju  so 
nastali veliki snežni plazovi, ki so 
pokopali več delavcev m avrovskih 
hidrocentral, pa tudi nekaj grani
čarjev. Skupno je  bilo doslej 55 
smrtnih žrtev, 41 ljudi pa še vedno 
pogrešajo.

Ponesrečencem so nudili tako j 
pomoč. Okrog 2000 ljudi se p reb ija  
skozi snežne meteže proti krajem  
nesreče. Skupina slovenskih gor
skih reševalcev s šolanimi psi, 
okrog 100 študentov skopske medi
cinske fakultete in 40 študentov 
Državnega inštituta za telesno vzgo
jo, se je prijavilo, da bi pomagali 
pri reševanju ponesrečencev. V do
lino Radike so poslali tudi 2 heli
kopterja . N ajb o lj so prizadeta 
gradbišča hidrocentrale Mavrovo— 
Štirovica, Strezim ir. Terbeški most 
in obmejna karaula Žežnje, kjer 
je  bilo ubitih 12 graničarjev.

Zaradi hitrega taljenja snega 
reke hitro naraščajo . N ajb o lj je  
narasel V ardar in to pri Titovem 
Velesu. Prebivalstvo levega brega 
reke so izselili, ker je  V ardar po

nekod že prestopil bregove.
Tudi v kočanskem  okraju  im ajo 

poplave. D ojransko jezero je  že 
poplavilo več sto ha zem lje pri vasi 
Nikolič. V Prilepu, Bitolju in neka
terih drugih mestih so prep lav lje
ne ulice in stanovanjske hiše.

Ob hudi nesreči, ki je  prizadela 
M akedonijo, sta dobila državni 
tajnik za zunanje zadeve Koča Po
povič in predsednik Narodnega 
sobran ja M akedonije L azar K oli
ševski več sožalnih brzojavk iz do
movine in tujine. Tudi predsednik 
republike Josip Broz — Tito je  po
slal v imenu Zveznega izvršnega 
sveta sožalno brzojavko.

Izvršni svet LR M akedonije je  
proglasil 16. februar za dan ža
losti v vsej M akedoniji.

VREMENSKA NAPOVED 
za čas od 24. febru arja  do 4. m arca 

Mraz bo tra ja l predvidoma d a
lje. Če pa bi proti pričakovanju 
nastopilo južno vreme, potem od
ju ga  ne bo tra ja la  več ko 2 ali 3 
dni. Padavine bodo v zadnjih 
dneh tega tedna, proti sredini in 
ob koncu prihodnjega tedna: vmes 
izbolišan je oziroma razjasnitve. V 
jasn ih  nočeh h u jši mraz.

Ni lahko lendavskim belim 
rudarjem, ko se morajo pri 
naftnih vrtinah boriti s hudim 
mrazom — nepretrgoma, kajti 
naša dežela potrebuje zeleno 
zlato, potrebuje, kajti nafta je 
naposled kri našega motorne
ga prometa. In prav zato je 
treba neizprosno kljubovati 
snežnim viharjem, mrazu, hu
di zimi, ki je razgrajala tudi 
na lendavskih naftnih polja

nah.
(Foto Kološa)

Večjo skrb otrokom
padlih borcev

Pred kratkim  je  bil v Lendavi 
občni zbor občinske organizacije 
ZB.

Člani so sklenili, da se bodo za
nimali za organe družbenega 
u prav ljan ja  v raznih svetih na ob
čini. kakor tudi v drugih ustano
vah. ter jim  z udeležbo v teh or-

ganih dali pravo vsebino dela.
brati bo tudi treba m aterial iz 

NOB na področju lendavske obči
ne, sa j je  znano, da je  v teh pre
delih delal tudi narodni heroj Š te 
fan Kovač — Marko s svojo skupi
no 1. 1941, prav tako pa so bile v 
letu 1944 v teh predelih resne p ar
tizanske borbe. Tako so sklenili 
ustanoviti poseben odbor, ki bo 
skrbel za partizansko kočo v Mot- 
varjevcih , k je r  se je  koncem de
cem bra 1944 prvič sestala prekm ur
ska partizanska četa, in pa za Traj- 
barjevo zidanico v Strehovskih go
ricah, k je r  je  v dneh od 8. do 21. 
decembra 1944 bila trodnevna kon
ferenca odbora OF za Prekm urje.

Posebno skrb bodo člani Zveze 
borcev posvečali tudi otrokom pad
lih borcev, sa j se je  zgodilo, da je  
Svet za socialno skrbstvo na ObLO 
v Lendavi odbil podporo študirajoči 
mladini, žrtvam fašističnega teror
ja , ki jo  je  prevzel od O krajnega 
ljudskega odbora v Murski Soboti. 
D elegati so obsodili tako ravnanje, 
ka jti skrb družbe za otroke padlih 
bore v je  naša skrb, zato ni p ra
vilno gledanje, da ni nobene raz
like med prosilci podpor. Sklenili 
so tudi, da se bodo bolj zanimali 
za učne uspehe te mladine, kakšno 
je  njihovo živ ljen je  doma, oziroma 
tam, k je r  živijo, ter kako ideološko 
napredujejo .

Govorili so tudi, da bi bilo prav, 
če bi v Lendavi postavili spomenik 
žrtvam NOB. sa j jih je  na področju 
mesta in okolice precej. E n a jst
članski odbor, ki je  bil izvoljen, 
čaka torej obilo dela v novem po
slovnem letu. CK



Z  razprave na okrajni konferenci ZKS M urska Sobota

V e č  z a v e s t n e  d i s c i p l i n e  v odnosu do naše družb. skupnosti
V nadaljevanju razprave na 

okrajni konferenci ZKS m ursko
soboškega ok raja  je  govoril tudi 
ing. M atija Cerovec o gospodarski 
vlogi pod jetja  Nafte. D ejal je, da 
nam erava podjetje v bližnji prihod
nosti zgraditi tovarno metanola in 
formaldehida, ki sta osnovni suro
vini za umetne smole, ki je  pred
vsem potrebna naši usn jarski in 
lesno-predelovalni industriji. Poleg 
tega je  metanol osnovna surovina 
za umetna vlakna.

Tovariš Štefan Šab jan  se je  do
taknil v svoji razpravi vprašan ja 
nekaterih m išljenj, ki prevladujejo  
v kolektivih, predvsem v organih 
delavskega sam oupravljan ja. Ko
lektivi največkrat prepuščajo celot
no breme delavskega upravljan ja 
samo delavskemu svetu in uprav
nemu odboru. Zelo redki so pri
meri, da bi delovni kolektivi zahte
vali od delavskih svetov in uprav
nih odborov poročila, kako so iz
vršili določene naloge, oziroma 
kakšne uspehe in težave sprem ljajo  
njihovo delo. Člani delavskih sve
tov nastopajo večkrat tudi kot ne
kakšni »kimovci«, ne pom islijo pa 
pri tem na realne predloge, oziroma 
se ne zanim ajo za probleme, ki jih 
je  treba načeti v gospodarski orga
nizaciji. Vzroke takega stan ja je  
treba iskati v tem, da naši uprav
ni aparati da je jo  vse premalo stro
kovnega znanja od sebe. Upravni 
organi večkrat tudi ne razum ejo v 
pravilni meri odnosa do skupnosti. 
Organi u prav ljan ja  mislijo, da so

proizvajalna sredstva samo last ko
lektiva. s katerimi lahko svobodno 

razpolagajo. Zato tudi nekateri go
vore, češ, k a j nam bo okraj za
povedoval in posegal v pravice de
lavskih svetov in upravnih odborov. 
Delovni kolektivi se premalo zave
dajo, da so proizvajalna sredstva, 
ki jih  je  dala družba, družbena 
sredstva, ne pa last poedinca. oziro
ma poedinega kolektiva, ki uprav
lja  s temi sredstvi. V prašanje je  to
rej v odnosu kolektiva oziroma 
upravnega organa do družbe kot 
celote. Ta odnos sc največkrat vidi 
pri sprejem anju družbenih planov, 
pri razpravljali ju o tarifnih pravil
nikih, pri borbi za dvig storilnosti 
dela, itd. V kolektivih je  vse pre
malo zavestne discipline v odnosu 
do naše družbene skupnosti. Potreb
no je, da se naši delovni kolektivi 
nenehno usposablja jo  za delavsko 
sam oupravljanje. Cesto govorimo 
samo o nesposobnosti našega 
kadra v delavskih svetih in uprav
nih odborih, premalo pa se zaveda
mo tega, da je  temu kadru potrebna 
vzgoja za to delo. V prvi vrsti je  
to naloga sindikalne organizacije, 
ki naj bi na podlagi študija zbirala 
kadre, ki bi prišli v poštev za de
lavske svete in upravne odbore. To 
m orajo biti n ajboljši ljud je, kate
rim kolektiv lahko zaupa svoje n a
loge.

O vprašanju km etijstva v našem 
okraju  je  govoril delegat Tone T ru
den. N ajp re j se je  dotaknil investi
cij v km etijstvu, za katere je  dejal, 
da smo jih dobili po osvoboditvi 
znatno več kot v stari Jugoslaviji. 
Drugo važno vprašan je  je  pospeše
valna služba na teritoriju  našega 
okraja. D ejansko ni imela km etij
ska služba, ki je  bila v okviru OZZ.

perspektive ekonomske krepitve 
km etijskih zadrug, temveč je  k re
pila privatnega km eta vse tako dol
go, dokler se zadeva z našim akti
vom in OZZ ni tem eljito razčistila 
in dokler se ni jasno postavila lini
ja  ekonomske krepitve KZ in ne 
privatnih kmetov. V zvezi s tem se 
ta stvar že sprem inja in odseki de
lajo  v okviru KZ z zadružnimi od
bori pri KZ. Tovariš Truden je  še 
govoril o tem. kako so se osnovne 
organizacije ZK poglobile v organi
zacijo  KZ. Pri tem je  dejal, da je  
dolžnost občinskih kom itejev in 
OZZ, da se v to politiko poglobijo 
in jo vodijo tako, da pridejo v kme
tijsk e  zadruge lju d je , ki razum ejo 
socialistične odnose.

Tovariš Štefan G jöfi je  govoril o 
vprašan ju  m adžarske narodne 
m anjšine in o političnem delu med 
njo. D eja l je, da je  treba nenehno 
delati na izobraževanju našega 
slovenskega in m adžarskega prebi
valstva, k je r  živi skupaj, vse škod
ljive vplive pa, ki bi se pojavili z 
ene ali druge strani, je  treba takoj 
zatreti.

Tovariš ing. Miran M ejak je  go
voril o proizvodnji nafte. Še po
sebej pa se je  dotaknil krim inala 
in o tem, k a j je  ZK naredila po 
tem vprašanju. D eja l je , da so ko
munisti prem alo delali pri vzgoji 
slehernega člana sindikata. So 
ljud je, ki v pod jetju  kradejo  m a
terial in delajo  na črno, na to pa 
izdelke p rod a ja jo  privatnikom. 
K ljub  temu, da nekateri dobri člani 
sindikata vedo za take prestopke, 
teh iz oportunizma ne p rijav ijo  od
govornim ljudem . Prav tukaj mo
ra jo  člani ZK z vzgojo mnogo na
praviti.

O tehnični vzgoji prebivalstva 
je  govoril tovariš Lojze Valenčič. 
Med drugim  je  povedal tudi to, da 
odh aja jo  iz Prekm urja delavci, ki 
so nekvalificirani. Če bi se ti lju d
je  vključevali v organizacije L ju d 
ske tehnike, bi se lahko m arsikaj 
naučili. Zato je  treba ustanavljati 
organizacije LT  povsod tam, k jer 
so za to pogoji. Prav tako pa je  na
loga komunistov, da v teh organiza
cijah, ki so tudi politične organiza
cije. politično in strokovno delajo.

SZDL in družbeno upravljanje
(N adaljevan je  s 1. strani! 

obiskani in po sta ja jo  . čedalje  bolj 
tribuna ljudskega odločanja in sa
mouprave. V tern pogledu prav go
tovo prednjači lju tom erska občina, 
v kateri so pred dnevi zaključili že 
s tretjim i zbori volivcev. Pravilno 
delovanje ljudskih  odborov in funk
cioniranje dem okratičnega meha
nizma v občini pa je  precej od
visno od vneme in pravilnega ukre
pan ja  vodilnih funkcionarjev Ob 
LO. Konkreten prim er: predsednik 
ljutom erske občine tov. Rado Pu
šen jak  se redno posvetu je s pred
sedniki posameznih svetov, jih  se
znanja s svojim delom in jim daje 
koristne napotke.

Tudi šolski odbori še niso po
vsod zaživeli zaradi m onopolistič
nih teženj prosvetnih delavcev in 
nazadnjaške miselnosti posameznih 
članov. V 141 šolskih odborih so
delu je  2020 ljudi, med katerim i pa 
je  samo 219 žena in zelo malo m la
dine, s čimer vsekakor ne moremo 
biti zadovoljni, k a jti težko je  v e rje 
ti, da se žene in m atere ne bi bolj 
zanim ale za vzgojo svojih  otrok. 
Skladna s tem zanim anjem  n a j bo 
tudi n jihova udeležba v šolskih 
odborih. O šolski reformi je bilo po
vedano. da je to družbena zadeva, ki

terja vso pozornost od SZDL in po
litičnega vodstva, zato so na seji 
sklenili, da bo SZDL organiziralo 
javno razpravo o šolski reformi in 
povabilo k sodelovanju vse državlja
ne, ki se zavzem ajo za napredno 
vzgojo naše mladine in jih zanima 
to področje družbenega delovanja.

Zanimiva je  bila tudi ugotovitev 
navzočih, da im ajo  zdravniki naj
bolj priv ilig iran  stan v Pomurju, 
zato pa so tudi nenasitni v svojih 
zahtevah po denarnih prejemkih. 
Povprečno zaslužijo  nekateri zdrav
niki celo od 60 do 80.000 din na me
sec. P rav temu pa je  pripisati, da 
d a je jo  prednost zasebni praksi, 
delo v javn ih  am bulantah in drugih 
zdravstvenih ustanovah pa zane
m arja jo . Taki zdravstveni delavci 
tudi n im ajo zau pan ja v organe 
družbenega u p rav ljan ja , zato jih 
gledajo  postrani a li pa  s svojo pa
sivnostjo povzročajo, da se ti organi 
ne m orejo prav u veljav iti v našem 
zdravstvu.

N a se ji so g ra ja li  tudi cehovsko 
zaprtost posam eznih zbornic, ki 
večkrat težijo  za tem, da bi ob
varovale svo je  člane pred družbe
nimi dajatvam i, vse prem alo pa se 
p rizadevajo  za k ar n a jv e č ji napre
dek posameznih strok našega go
spodarstva in za krepitev sociali, 
stičnega sektorja . V n jih  bo moral 
sle j ko p re j zapihati nov veter in 
pomesti s temi nezdravim i pojavi. 
N adalje so se zavzem ali za večjo 
aktivnost Klubov odbornikov pri 
občinah. Klubom  n aj bi v bodoče 
pom agali tudi lju d sk i poslanci.

Pri vseh občinskih vodstvih 
SZDL v Pom urju bodo izvolili ko
m isije  za družbeno u prav ljan je , ki 
bodo v bodoče redno sprem lja le  de
lovan je  organov družbenega uprav
l ja n ja  na svojem  obm očju in jim  
d a ja le  tudi koristne sugestije . To
krat je  bila im enovana tudi komi
s ija  za družbeno u p rav ljan je  pri 
OO SZDL. Za n jen ega predsednika 
so izvolili republiškega poslanca 
tov. A leksandra P irherja . Iniciativ
ni odbor za gradn jo  gledališke dvo
rane v pom urski m etropoli pa bo 
vodil zvezni poslanec tov. Vanek 
Šiftar. -sk

Z obiska
pri Gradu Občina in njeni prebivalci

Brez upravnega poslopja, ki ga nam eravajo zgraditi. — Čez 200 
ljudi deluje v ljudskem  odboru, svetih in krajevnih  odborih. — D ruž
beno upravljan je  je  še preveč zaprto v krajevne okvire. — Pet službe
nih mest je  praznih. — K rajevni odbori že sam oiniciativno sk licu je jo  
zbore volivcev. — E lektrika sen večine občanov. — Okrog 160 km ob
činskih cest in krajevnih poti je  potrebnih tem eljite obnove. — Težave 
s steljo  po lanski toči. — Gozdarsko službo bi bilo potrebno prilagoditi 
novim občinam. — Regresov za umetna gnojila naj bi bili deležni tudi 
gorički sad ja r ji. — V štirih krajih  bodo gradili vaške domove.

Občinski uradi pri Gradu so za
časno v zadružnem domu. Domača 
km etijska zadruga, ki je lastnik do
ma. se je zaradi tega morala prese
liti v privatno poslopje, za katerega 
plačuje najemnino. To pa je kajpada 
samo začasna rešitev, kajti pri G ra
du je vedno bolj živa misel, da bi 
si čimprej postavili občinsko uprav
no poslopje. Od tega bi imeli dvojno 
korist: občina bi dobila primernejše 
prostore za svoje poslovanje, zadruž
ni dom pa bi v tem primeru mnogo 
bolj služil svojemu namenu. V njem 
bi dobila svoje potrebne prostore 
tudi javna zdravstvena am bulanta, 
ki mora sedaj domovati v tesnem 
gasilskem domu. Za gradnjo občin
skega upravnega poslopja bi potre
bovali okrog 10 milijonov din kredi
ta, medtem ko bi tolikšno vsoto tu
di sami prispevali; občani so nam 
reč precej naklonjeni tej akciji, zato 
bi pomagali z materialom, težaškim 
delom in brezplačnimi prevozi. Vi 
dez je, da bodo to stvar kmalu iz
peljali, če se bodo dovolj odločno za
vzeli za njeno uresničitev.

V graški občini je 14 vasi. ljudski 
odbor pa šteje 23 odbornikov. Pri 
občini je tudi devet svetov, od ka
terih so nekateri imeli že po dve ali 
tri seje. N ajbolj delavni so svet za 
gospodarstvo, za šolstvo in socialno 
skrbstvo, ki so si znali najti torišče 
za svoje delovanje in so se že tudi 
več ali manj resno lotili problemov 
s svojega delovnega področja. Drugi 
sveti precej zaostajajo za njimi, kar 
je delno pripisati njihovi neiznajd-

ljivosti, delno pa tudi dejstvu, da 
smer njihovega delovanja ni tako 
zelo očividna.

V razgovoru s tov. Alojzem Fle
garjem. predsednikom občine in na
prednim kmetovalcem, ter drugimi 
občinskimi voditelji sem zvedel m ar
sikaj zanimivega. Prva naša skupna 
ugotovitev je bila. da je demokratič
ni mehanizem v občini še vedno do
kaj nebogljen, brez potrebnih izku
šenj in v začetniški dobi. Še pre
cej dobre volje bo potrebno, da se 
bo ustalil in uveljavil. V organih 
družbenega upravljan ja in ljudskem 
odboru sodeluje čez 200 ljudi, ki bo
do potem, ko se bodo povsem zave
dali svojih pravic in dolžnosti, lahko 
tudi mnogo prispevali za dobrobit 
svojega okoliša. Večina ljudi sicer 
pozitivno ocenjuje naš razvoj, toda 
njihovi predlogi in razprave kažejo, 
da se le s težavo prebijajo skozi 
okvire osebnih teženj in krajevnih 
razmer. N ajvečkrat vidijo pred se
boj samo domači prag. svoj kraj ali 
kvečjemu še občino, težje pa doumne
vajo. da je stopnja  njihovega živ
ljenjskega blagostanja odvisna od 
splošnega napredka v deželi. S pre
pričevalno besedo in vzgojo občanov 
se bo dalo v prihodnosti m arsikaj 
opraviti in prebiti kopreno zaprtosti 
v ozke lokalne okvire!

Res pa je tildi, da bi lahko 
v razmeroma kratkem času delova
nja nove občine že več opravili, če 
bi imeli dovolj strokovnjakov in 
uslužbencev. G raška občina potre
buje še pet uslužbencev. N ajbolj po
grešajo referenta za gospodarstvo, 
ki bi operativno vodil in usm erjal 
uresničevanje sicer številnih sklepov 
sveta. Sedaj se namreč dogaja, da 
poslanstvo gospodarskega sveta v 
večini primerov ne seže dalje od 
sklepov.

Mnogo praktične pomoči si ljud
ski odbor obeta od krajevnih odbo
rov, ki jih je v občini sedem. Že 
začetno delovanje teh odborov kaže, 
da se bo dalo z njihovo pomočjo 
m arsikaj storiti in izboljšati v po
sameznih krajih. L judski odbor jim 
je v svojem statutu prepustil pre
cej pristojnosti. Dosedaj so samoini
ciativno sklicali zbore volivcev kra
jevni odbori v Gor. Slavečih. Radov- 
cih. Vidoncih in Kuzmi. Sicer pa so 
imeli zbore volivcev že v vseh kra
jih občine, odkar deluje novi ljudski 
odbor. Tem atika teh zborov je ka j 
pestra, saj so ljudje resno opozorili 
svojo oblast na številne probleme, 
ki terjajo dejanja in čimprejšnjo od
stranitev. Oglejmo si vsaj nekatere 
izmed njih — najglavnejše!

E lektrifikacija se je kot živa nit 
prepletala v razpravah na vseh zbo
rih volivcev. Elektriko bi radi imeli 
— to so bile njihove besede. D a je 
še nimajo, so tudi sami krivi, ker se 
morda niso ob pravem času dovolj 
odločno zavzeli za njo. Sedaj pa se 
tudi upravičeno počutijo zapostav
ljene. Ravninski predeli so namreč 
imeli pri elektrifikaciji precejšnjo 
prednost: so bližje razdelilnim po
stajam . im ajo strnjena naselja in so 
dobivali tudi dotacije, da pri tem, 
ne omenjamo vloženih investicijskih 
sredstev, ki so jim bila dodeljena od 
drugod. Gorički, bolj oddaljeni kraji, 
ki teh ugodnosti nimajo, sa j so bolj 
raztegnjeni in potrebujejo več niz
konapetostnega omrežja, imajo večje 
prevozne stroške itd., pa  so tedaj 
ostali brez elektrike, sedaj pa. ko je 
z dotacijam i bolj na tesnem, se sami 
ne morejo pomakniti daleč naprej.

Nič m anjši problem kot elektrika 
pa so občinske ceste in krajevne po
ti. ki so v zelo slabem stanju. Nič 
boljše ni z mostovi in brvmi čez po
toke in jarke. Ljudski odbor je na 
eni izmed zadnjih sej sprejel odlok 
o obveznem popravljan ju  teh objek
tov, krajevni odbori pa so poklicani, 
da dosledno uresničujejo določbe te
ga odloka. Osnova za določanje pri
spevka posameznega kmečkega go
spodarstva je površina zemlje, kar 
je  tudi pravilno. Občani so na zborih 
volivcev z razumevanjem sprejeli ta 
odlok in ga v nekaterih krajih že 
tudi pridno uresničujejo. Na občini 
pa  so mi povedali, da samo s kra
jevnimi prispevki ne bo moči po
vsem odstraniti tega problema, kajti 
nekaj cest bo slej ko prej potrebno 
na novo zgraditi. Brez denarja k a j
pada ne bo šlo, toda: kako se do
kopati do njega — to pa je že drugo 
vprašanje, ki prerašča okvir njiho
vih zmožnosti.

Lanska toča je prizadela velik 
del kmetovalcev v občini. Niso se 
znašli samo pred težavami zastran 
semenja, krme in dobrin za preživ
ljanje, marveč tudi pred pom anjka
njem stelje. Zaprosili so organe goz
darske službe, da bi jim začasno dovo
lili steljarjenje v državnih gozdovih, 
kajti znano je, da brez stelje tudi ni 
gnoja. Gozdna uprava ni dovolj 
upoštevala njihovih težav in jim je 
dovolila odpeljati iz gozdov samo 
100 voz listja. Na zborih volivcev so 
ljudje menili, da so bili gozdarji pri 
tem vse preveč ozkogrudni. Sicer pa 
je še vedno čas, da jim  pom agajo 
spomladi.

Občani so se na zborih zavzemali 
tudi za reorganizacijo gozdarske 
službe v tem smislu, da bi jo terito
rialno in upravno prilagodili obči
nam. Sedaj je namreč tako. da ro
ma prošnja, ki jo vloži državljan za 
sečno dovoljenje, od občinskega ura
da do pristojnega revirnega vodstva 
v Šalovce ali Mačkovce, od tam pa 
spet nazaj na občino. S prilagodit
vijo gozdarske službe novim obči
nam bi odpadla številna pota, ki jih 
morajo sedaj premeriti občani, pre
den se dokopljejo do potrebnega 
uradnega dokumenta.

Občani G rada imajo največ do
hodkov od sad jarstva in živinoreje, 
zato se ni čuditi, če so na zborih vo
livcev sprožili predlog, da naj bi v 
bodoče dajali sadjarjem  regres tudi 
za umetna gnojila na osnovi kontra- 
hirane ali rednim potom prodane ko
ličine sadja. Svoj predlog so uteme
ljevali s  tem. da bi tako tudi v tej 
ugodnosti bili izenačeni s poljedelci 
v ravenskih predelih, ki dobivajo 
regres za industrijske rastline in žito. 
kar bi bilo po njihovem mnenju tudi 
pravično, razen tega pa bi z gnoje
njem lahko povečali pridelek sad ja 
in živinske krme v sadovnjakih, v 
zvezi s krmo pa tudi izboljšali molz
nost krav in telesno kondicijo živine 
sploh. V regresiranju vidijo graški 
občani konkretno pomoč družbe za 
napredek obeh prevladujočih kme
tijskih strok v njihovem okolišu.

Navsezadnje pa ne kaže zamol
čati vneme, ki so jo volivci pokazali 
za gradnjo skupnih domov v svo
jih krajih. V Otovcih, Trdkovi, Vi
doncih in Motovilcih so se že odlo
čili za vaške domove, v katerih bo
do lahko shranili gasilsko orodje, se 
zbirali in izobraževali. Vaški domo
vi bodo v posameznih krajih postali 
središča za izobraževalno delo. G ra
dili jih bodo povsod z lastnimi sred
stvi. kar ie prav gotovo hvalevredna 
pobuda, ki bi jo kazalo osvojiti tudi 
drugod v naši pokrajini.

Slavko K linar

Za boljši izbor iger
V nedeljo so se predstavili našem« 

občinstvu mladinci iz KIjučarovec. Igrali 
so igro Mance Kumanove »Prisega o pol
noči«. Idejno in vsebinsko taka igra več 
ne sodi na naš oder. V vsej igri ni namreč 
dosti dramske gradnje, zasnova je zelo 
ponesrečena, ker vse izhaja iz prepričanja 
o verovanju v prisego, v napovedovanja 
bodočnosti iz rok in podobno. Vsi po
membnejši dogodki so se uresničili po treh 
letih ali pa po devetih. Vloga cigana je 
skoraj preveč diskriminacijsko postavljena 
med ostale osebe. Po tem pričevanju bi 
namreč cigani ne bili za drugo, kakor da 
kradejo in beračijo po svetu. Takega na
ziranju seveda dandanes ne moremo več 
sprejeti.

Vloge so bile razdeljene med same 
mladince in to take, ki so bili večinoma 
prvič na odru. Razumljivo je, da je bila 
zato igra marsikje neokretna, vloge so 
bile monotono naučene in igralci se niso 
dovolj vživeli. Kljub vsemu pa moramo 
reči, da so bili nekateri prizori kakor, 
dekleta na vasi, ko slavijo likof žetve, 
dalje fantje na vasi, ko so med svojimi 
pogovori tudi prešerno in sproščeno za
peli, tudi prizor, ko se je cigan vrnil po 
devetih letih in tam srečal svojega neza
konskega sina, prav posrečeni. Vloge po 
sameznikov so bile odigrane z velikim 
prizadevanjem.

Čeprav igra ni velik uspeh, pa je po
zitivno to, da se je mladina sama lotila 
dela. Prav gotovo je, da so imeli vsi naj
boljši namen, zato je treba tako pobudo 
pozdraviti in jim omogočiti, da bodo tudi 
v bodoče s tem svojim delom nadalje
vali, seveda bodo prej le morali neko
liko bolj poskrbeti za kvalitetnejšo izbiro 
igre. nb

S odelovan je  staršev z učitelji-
osnovni pogoj za uspešno učno in vzgojno delo

Povezava staršev z učiteljstvom  
je  eden izmed osnovnih pogojev 
za uspešno učno in vzgojno delo v 
šoli. Tega se učiteljski kolektiv 
osnovne šole v Turnišču zaveda, 
prav tako tudi že precejšn je  število 
staršev. Med starši je  pa mnogo ta
kih, ki jim  je  stik s šolo odveč. 
U čiteljsk i kolektiv je  sklical v tem 
šolskem letu že štiri roditeljske se
stanke. Na sestankih je  bilo prisot
nih lepo število staršev, vendar v 
prim eri s številom učencev na šoli 
še premalo. U čiteljstvo je  tudi ugo
tovilo, da p rih a ja jo  na sestanke le 
starši, katerih otroci ne delajo uči
teljem  posebnih skrbi.

V Turnišču imamo zlasti v jesen 
ski dobi težave s starši, ki jim  ni 
mar za osemletno šolsko obveznost. 
Posamezni starši so k ljub  opomi
nom in prepričevanju šole neopra
vičeno zadrževali otroke od pouka 
in jih  izkoriščali pri delu. Za ne
odgovornostjo je  prišla pač kazen. 
Poleg tega pa so ti otroci utrpeli 
na učnem uspehu, kar je  težko po
praviti. Če bi se starši o tem raz
govorili z učitelji na roditeljskih 
sestankih — k je r se je  o šolskem 
obisku mnogo razpravljalo  — do 
vsega tega morda ne bi prišlo.

Na roditeljskih sestankih učitelj
stvo mnogo razprav lja  o učnem 
uspehu ter nakazuje vzroke ne
uspehov posameznih otrok. Po 
skupnih razpravah se lahko starši 
osebno pogovorijo z razrednimi 
učitelji o učnih in vzgojnih pro
blemih svojih otrok. Tako učitelji 
spoznajo učenčeve starše, njihovo 
okolje doma ter pogoje za učno 
delo otroka, starši pa se seznanijo

z učnim smotrom učiteljev ter zve
do o svojem  otroku. Žal pa imamo 
starše v šolskem okolišu, ki ne 
razum ejo pomena takega koristne
ga sodelovanja. Ugotovili smo, da 
so med temi starši mnogi, ki jim  
ni mar. kakšen je  učni uspeh n ji
hovih otrok. Radi bi pač imeli 
»lepa drevesca brez nege in škro
piva«. To pa ne gre! Po izdaji iz
kazov za prvo polletje je  tudi v 
tem šolskem letu bilo med našimi 
starši mnogo nezadovoljstva. M arsi
katera »grenka« je  padla na račun 
učitelja. Seveda, nekdo pač mora 
biti kriv. Z nerazum evanjem  pa 
sprejem am o novice, da obreku jejo  
učitelja zaradi slabih ocen celo 
starši, ki sploh ne pridejo  na rodi
teljsk i sestanek. Žalostno se nam zdi, 
da prizadeti oče ali mati še zdaj ne 
pride k učitelju in ga vpraša, k je  
je  vzrok neuspeha pri otroku. Po
samezni starši govore o tem ra je  
na cesti, v gostilni. Mislimo, da se 
ne bi prav nič ponižali, če bi ra je  
prišli k  nam.

V prizadevanju za čim večji 
stik z domom si naš učiteljski ko
lektiv želi več razum evanja od 
staršev. S tem bomo dosegli pri naši 
vzgoji večje  uspehe.

B .L .

ZA 500 DIN BO PREJEL  
KONCEM LETA VSAK ČLAN 

PREŠERNOVE DRUŽBE 
7 KNJIG. POLEG TEGA BO 

UDELEŽEN ŠE PRI VELIKEM 
NAGRADNEM ŽREBANJU

NAJ NE BO DRUŽINE. KI BI 
NE PREJELA KNJIŽNIH 

ZBIRK PREŠERNOVE DRUŽBE 
ZA LETO 1957

„VOZEL“ na soboški ESŠ
2. feb ru ar ja  je  bila v M. Soboti 

prem iera vaške šale »Vozel« v treh 
dejan jih . Igro je  režiral Jože Zrim, 
naštudirali so jo  d ijak i ESŠ v 
M. Soboti. Igra ni k a j posebnega, 
vendar dijakom  ni k a j očitati, ker 
so jo  po svojih močeh in sposobno
stih še kar dobro odigrali. Upošte
vati moramo, da d ijak i niso poklic
ni igralci in da n im ajo preveč časa 
za to, ker je  prva naloga — šola. 
Zato razne pom anjkljivosti ne mo
remo preveč kritizirati.

V M. Soboti so imeli dve pred
stavi za odrasle in eno za dijake. 
O bisk je  bil zelo slab  in moramo 
gra ja ti soboško publiko, ki kaže 
prem alo razum evanja do dijakov. 
D ijak i se po svojih močeh trudijo, 
da si pridobijo dovolj sredstev za 
izlete. S  tem tudi jem ljem o dijakom  
vese lje  do igran ja.

Z igro bodo še gostovali po oko
liških vaseh. Prvo gostovanje je 
bilo že 5. II. v Turnišču.

*
D ram atska skupina križevskega 

IZUD »Staneta Rozm ana« je  pred 
dnevi uprizorila letošn je prvo delo 
— kmečko veseloigro »Dve nevesti«. 
Mladi in navdušeni igralci so s 
precejšn jim  trudom  v glavnem vsi 
dobro zaigrali in zato tudi pri šte
vilnem občinstvu želi zasluženo pri
znanje.
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Tudi skrb za kmetijsko gospodarske šole

Je naloga kmetijskih zad ru g
N ekaj misli o delu in težavah K G Š nam je  tokrat napisal Tone 

Lorger, okrajn i inšpektor za km etijsko-gospodarske šole.
Z zadovoljstvom lahko ugotavljamo, da 

bo  KGŠ v šol. letu 1955/56 še kar dobro pri
čele z delom, toda zaradi pomanjkanja stro
kovnih predavateljev, učnih prostorov in 
prometnih sredstev, nismo mogli zajeti vse 
mladine. V tem oziru je še najbolj pasivno 
Goričko.

V murskosoboškem okraju je 55 KGŠ s 
44 oddelki prvega in 8 oddelki drugega let
nika. V teh 50 oddelkih se izobražuje 1664 
učencev. Že nekaj let delamo na tem, da bi 
vpisovali v KGŠ mladino po letnikih. Vsa
ko drugo leto bi zajeli z letnika. Letos smo 
vključili mladino letnikov 1939 in 1940, pa 
tudi starejše. V prihodnjem šolskem leto 
mlajših ne bomo vpisovali. Mlajše bomo 
sprejeli šele čez dve leti, ko bodo mladinci 
omenjenih letnikov absolvirali KGŠ. V ko
likor bo Okrajni ljudski odbor sprejel od
lok o obveznem šolanju kmečke mladine, 
bomo vključili v prvi letnik tudi vse tiste 
mladince, ki se v šol. letu 1955/56 niso vpi
sali.

Velike težave imamo s prostori. KGŠ so 
organizirane pri osnovnih šolah in nižjih 
gimnazijah, toda že te imajo težave z učil
nicami. Skoraj pri vseh šolah je pouk celo
dneven, razredi so natrpani in nastaja res
no vprašanje, kam s kmetijsko-gospodarsko 
šolo. Marsikje smo morali pouk na KGŠ 
ukiniti ali pa se preseliti v neprimerne 
prostore. Zaradi pomanjkanja učilnic je po
uk ponekod v nekdanjih gostilniških prosto
rih, knjižnicah ali v za silo dograjenih za
družnih domovih. V takih neprimernih pro
storih se učenci slabo počutijo, snov težje, 
včasih brez kontakta dojemajo, trpi disci
plina šole in s tem v zvezi tudi ugled KGŠ.

Na vseh KGŠ predava 26 kmetijskih stro
kovnjakov. Večinoma so ti uslužbenci v M. 
Soboti ali na večjih državnih posestvih, do
čim jih v odročnih krajih ni. V te kraje 
sc vozijo s kolesi, avtobusi, vlakom ali ho
dijo peš. Čim nastopi slabo vreme, se je 
s kolesom težko voziti, toda prav kolo je 
edino prevozno sredstvo večine predavate
ljev. V takem primeru se znajde upravitelj

KGS pred težkim problemom: kako organi
zirati pouk, da ucenci ne bodo odhajali 
na svoje domove brez predavanj. Naslednje 
šolsko leto bomo morali pravilno razdeliti 
kmetijske predmete in zagotoviti prometna 
sredstvu za predavatelje. Pri tem bi nam 
lahko mnogo pomagale kmetijske zadruge. 
KZ bi morale imeti vsaj po enega kmetij
skega strokovnjaka, ki bi bil sposoben po
leg strokovnega poslovanju v zadrugi pre
duvati na KGŠ.

V vsem okraju je opaziti, da se kme
tijske zadruge premalo zanimajo za pošol- 
sko kmečko izobraževanje. Sicer prirejajo 
predavanja in to za starejše ljudi, dočim se 
za KGŠ ne zanimajo dovolj, češ, saj te uprav
lja šola. Čestokrat je napaka na' samih 
upraviteljih KGŠ, ki ne zahtevajo pomoči 
kmetijskih zadrug. Če hočemo izboljšati 
kmetijstvo, moramo najprej ljudi izobra
ziti. Kaj nam pomagajo regresi za umetna 
gnojila, stroje itd., če gnojil ne znamo upo
rabljati; zato je najvažnejša naloga, da izo
brazimo ljudi, ki bodo znali ta sredstva iz
koristiti. Denar, ki ga vlagamo v izobraže
vanje, se počasi vrača, toda povračilo nam 
je zagotovljeno. Ali ni ena izmed najbolj
ših dejavnosti KZ, če materialno podpre 
KGŠ, jim včasih s prevozi oskrbi dobre pre
davatelje, organizira krajše poučne eks
kurzije, da vidijo učenci napredne gospo
darske obrate, priskrbi učila, uredi prosto
re itd. Če ne bi nekatere zadruge stremele 
samo za trenutnimi uspehi in dobički in bi 
vlagale del finančnih sredstev za izobrazbo 
ljudstva, bi bili uspehi KGŠ boljši, s tem 
pa bi dobile kmetijske zadruge sčasoma tu
di krepko osnovo v svojih članih.

Ena najvažnejših nalog KGŠ je vzgoja 
mladega rodu. Toda v izobraževalnih tečajih 
mladino vse preveč učimo in premalo vzga
jamo. V KGŠ bi morali v mladini poleg 
predavanj gojiti tudi pravilen odnos člo
veka do sočloveka ter do družbe. V pro
cesu pouka najlažje vzgajamo, zato bi mo
rala biti predavanja prežeta z vzgojnimi 
motivi, iz vsake učne ure bi se moralo

odražati vzgojno ozadje, kar je pri kme
tijskih predmetih zelo lahko.

V izobraževalnih tečajih in KGŠ vse 
premalo opažamo kulturno dejavnost. Več
krat slišimo, da mladina nič ne dela. V KGŠ 
predstavlja mladina nek kolektiv. Ta ko
lektiv je treba oblikovati, toda samo z be
sedumi ga ne bomo nikoli izoblikovali. 
Upravitelj KGŠ bi moral s pomočjo preda
vateljev zaposliti mlade ljudi z raznimi 
krožki, kot so pevski, dramatski, telovadni 
(pri TVD »Partizan«), folklorni itd. Ali ne 
bi bilo primerno, če bi ob koneu šolskega 
leta priredilo vseh 35 KGŠ nekak kulturni 
festival, kjer bi se posamezne šole pome
rile v svojih uspehih! Vsaka družbena or
ganizacija bi morala pomagati upravljati 
kmetijsko gospodarsko šolo. Če bomo vsi 
delali, bo mladina z veseljem obiskovala 
izobraževalne tečaje, in tedaj- nam ne bo 
treba izostankarjev strašiti n. pr. s tem, da 
bo pouk v KGŠ obvezen za vso pošolsko 
mladino.

28 milijonov ljudskega premoženja 
so obvarovali

12. februarja so se zbrali na zboru 
občinske gasilske zveze v Ljutomeru vsi 
novo izvoljeni društveni delegati. Razprav
ljali so o stanju gasilske službe v občini; 
v ObGZ je vključenih 38 PGD in 2 PIGD 
s 1614 člani. Veliko pozornost so posve
čali vzgoji kadra. Usposobili so 14 pod
časnikov. V bodoče bodo vsaki mesec po 
slali po dva kandidata v soboško gasilsko 
šolo. Letos bodo poslali več kandidatov v 
častniško šolo v Medvode in si s tem 
zagotovili ustrezni kader. Opravili so 188 
raznih vaj t. j. pešadijskih, suhih in 
mokrih. Udeležilo se jih je 1691 članov. 
Bolj bodo disciplinirani. S 120 neopraviče
nimi izostanki pri sklicanih vajah se zbor 
res ni mogel sprijazniti. Pri gradnji gasil
skih domov, čiščenju in popravilu orodja 
so opravili 7.333 prostovoljnih ur v skupni 
vrednosti 249 tisoč din.

Gasili so 11 požarov t. j. 1 držav., 
2 zadružna in 8 privatnega sektorja. 421 
gasilcev je opravilo 771 prostovoljnih ur na 
požarišču. Škoda znaša 4,811.000 din, od 
tega na nezavarovanih objektih 390 tisoč

din. S pravočasnim posredovanjem gasilcev 
in vaščanov je bilo obvarovanega za 
28,642.000 din premoženja. Pri požarih so 
ugotovili, da je potrebno izboljšati orga
nizacijo obrambe in napada.

Izvolili so nov upravni in nadzorni od
bor ter delegate za okrajni gasilski zbor. 
V proračunu so predvideni večji zneski za 
nabavo orodja, tlačnih cevi, univerzal roč
nikov in ostale opreme. Načrt dela je zelo 
pester. Udeležili se bodo tudi II. festivala 
GZ-LRS v Mariboru.

Tudi na mladino in žene niso pozabili. 
Vključenih je 218 žena, 155 mladincev in 
mladink ter 149 pionirjev. Za vloženo delo 
v gasilski organizaciji po osvoboditvi j e 
zastopnik GZ-LRS podelil v znak priznanja 
in požrtvovalnosti pri krepitvi požarne 
varnosti in za dobro organizacijo gasilstva 
odlikovanja Gasilske zveze FLRJ nasled
njim članom: tov. J. Blagoviču, F. Zavrat
niku in K. Centrihu Gasilsko zvezdo II. 
stopnje; tov. Fajhtingerju F. Štihu Gasilska 
zvezdo III. stopnje.

Kc

IZ NAŠIH KRAJEV
Vedno k a j novega im ajo v K ri

ževcih pri Ljutom eru. Na zadnjem  
zboru volivcev so pregledali sk le
pe občinskega ljudskega odbora. 
N ajbolj obširno je bilo poročilo o 
zdravstveni službi. Volivci so pred
lagali, da je  potrebno povečati 
prostore zdravstvene postaje, na
mestiti pri njih  zobnega tehnika 
in izboljšati prevozniško službo do 
bolnišnice. Pozdravili so tudi sklep 
Ob LO o obveznem pop rav ljan ju  
občinskih cest. Izravnavati pa bo 
potrebno tudi struge potokov, pred
vsem potoka, ki teče okrog M agdi
čevega travnika. Soglasno so  se iz
rekli tudi za ustanovitev otroškega 
vrtca. Škoda le, da je  bilo na zbo
ru tako malo volivcev.

*

S kuharskim  tečajem  začen ja
mo poročilo iz Odranec. T ečaj je 
obiskovalo 30 mladih žena in de
klet, organizator in plačnik stroš
kov pa je  domača zadruga. Igral
ska družina je  uprizorila veselo
igro »Pričarani ženin«. Igrali so 
sam o vaščani in pokazali pri tem 
obilno mero vneme. Seda j se pri
p rav lja jo  na uprizoritev ljudske 
dram e »Krivoprisežnik«. Domači 
pionirji so se izkazali z igro »De
setnik in sirotica«. Tudi Prešernova 
proslava se je  dobro posrečila.

*

Pred kratkim je bil končan kuharski 
tečaj v Petrovcih. Ob zaključku tečaja so 
priredile tečajnice — dekleta pa tudi sta
rejše gospodinje — primerno razstavo. Ude
leženke tečaja so pokazale precejšnjo ku
harsko spretnost, saj so bili ljudje z raz
stavo zelo zadovoljni. Uspeh tečaja j e bil 
v veliki meri odvisen tudi od voditeljice 
tečaja, tov. Irene Terčakove.

*

Kuharska razstava je bila tudi v Kri
ževcih pri Ljutomeru. Tečajnice so razstav
ne prostore lepo opremile, pa tudi kuhar
ski izdelki so bili mikavni. Tudi ta tečaj 
je vodila tov. Terčakova.

Od novembra lani do februarja letos 
je bil pri Vidmu zdravstveni tečaj. Tečaj 
je obiskovalo 33 tečajnic. Ob koncu tečaja 
so se tečajnice pred izpitno komisijo kar 
dobro odrezale.

*

Pred nedavnim so gostovali v Črensov- 
cih mladinci iz Trnja. Igra »Viničarji« e 
kar dobro uspela, saj je bila večina gle
dalcev s predstavo kar zadovoljna.

•

V Veliki Polani je uprizorila mladinska 
dramatska skupina komedijo »Poslednji 
mož«. Kazno je, da bo polanska mladina le
tos bolj delala kot lani.

*

V Ropoči so člani SZDL kritično ocenili 
delo elektrifikacijskega odbora. Čeprav se 
je 75 odstotkov prebivalstva takoj odločilo 
za elektrifikacijo, od strani elektrifikacij
skega odbora ni bilo čutiti dovolj volje do 
dela. Člani SZDL so tudi mnenja, da je pri 
vsem tem premalo pomagal občinski ljudski 
odbor.

Pred kratkim so organizirali v Turnišču 
predvojaški mladinski tečaj, ki ga obisku
jejo tudi dekleta iz sosednjih vasi.

V Šulincih je bilo »Borovo gostüvanje«. 
Dobiček prireditve bodo dobili gasilci, ki bi 
radi kupili nekaj orodja.

Mladina v Vadarcih se je  pred 
kratkim  poslovila od svo jega tova
riša Hermana Žilavca, dolgoletnega 
člana m ladinske organizacije. Tov. 
Žilavec je  umrl km alu za tem ko 
so mu sporočili, da mu je  umrla 
stara mati.

Pismo iz M arkovec
V Pomurskem vestniku pogosto 

beremo poročila o napredku živino
reje in sadjarstva, pri nas v Markov
cih pa ne moremo govoriti o takih 
uspeliih. Imamo okrog 270 krav in 
telic za pripuščanje, toda le enega 
plemenjaka na tolikšno število krav. 
Potrebni bi nam bili trije biki. zato 
pa ni čudno, če so le redke krave

Š p o r t

tudi breje. Od vsake krave plačuje
mo 400 din skočnine, ki jo brezpo
gojno izterjujejo. Kmetovalci se nad 
tem upravičeno pritožujejo, pa tudi 
krajevni odbor je o zadevi že raz
pravljal, vendar ni mogel ugotoviti, 
v kakšne namene obrača zadruga 
denarna sredstva od pobrane skočni
ne.

Decembra in jan uarja je bilo 
ugodno zimsko vreme. V drugih va
seh so škropili sadno drevje, kdaj pa 
ga bodo začeli pri nas, je zagonetka; 
verjetno spomladi, ko bo topleje in 
bo že začelo drevje poganjati. Mi
slim, da je zimsko škropljenje ko
ristno le tedaj, če je opravljeno ob 
pravem času, seveda če je vreme za 
to primerno. Na ta način pa v naši 
vasi ne bomo nikdar dosegli večjih 
uspehov v sadjarstvu.

Km etijska zadruga Markovci se 
je pred letom združila s sosednjo 
vrstnico, zato pa tudi odpade na 
slednjo dolžnost, da se v okviru da
nih možnosti odločneje zavzema za 
napredek živinoreje in sad jarstva 
naši vasi. O.

Tudi manjše kraje zanima zgodovina
Tovariš urednik!
Pri našem turističnem društvu namreč 

že dalj časa ugibamo, od kje imamo tukaj 
dvoje prleških narečij. Ljudje, ki so in še 
prebivajo v ptujskem okraju, govorijo 
svojevrstno prleško narečje, oni vaščani 
pa, ki so bivali in še dandanes živijo na 
območju bivšega ljutomerskega okraja, go
vorijo spet staro, nekoliko bolj čisto 
prleščino. Morda je nekoč v dobi fevda
lizma vodila skozi Gomilo meja med pa
nonskimi in karantanskimi Slovenci?

Naše turistično območje se razteza že 
od vsega začetka delovanja društva čez 
bivše občine Juršinci (OLO Ptuj), Kostanj, 
Bučkovci in Videm (bivši OLO Ljutomer), 
zato se večkrat na društvenih sestankih 
sprašujemo, odkod pravzaprav to, da na 
Gomili pridemo skupaj ljudje z dvojnimi 
narečji prleške govorice. Turistično društvo 
na Gomili vodi svoje vaške tradicionalne 
zapiske o življenju v sedanjosti, želeli pa 
bi dobiti tudi nekaj podatkov iz preteklosti 
o vaškem življenju v naših krajih.

Predvsem bi nas zanimalo tole:
Kje je tekla nekoč meja med panon

skimi in karantanskimi Slovenci? —

Kakšen je bil gospodarski in trgovski po
ložaj ob tej meji? — Kakšni so bili kul
turna aktivnost, splošen razvoj, fevdalna 
pripadnost, šege, navade . . .? — Ali so
tudi v naše kraje vdirali Turki? — Ali j e 
tudi pri nas nekoč razsajala kuga in kje 
naj bi bila kužna znamenja, o katerih naši 
ljudje ne vedo dosti povedati?

Terenske značilnosti nam dokazujejo, 
da so morali biti nekoč v teh krajih ljudje 
zelo gosto naseljeni. Večstoletni gozdovi 
pričajo, da so na tej zemlji bile nekoč 
njive, saj se še danes vidijo brazde — 
ogoni v takih strminah, da dandanes ni 
zlahka najti njive na podobnem terenu.

Uredništvo lista bi se morebiti lahko 
dogovorilo z razgledanim zgodovinarjem, ki 
bi znal proučiti navedene probleme tudi 
za naše kraje.

Zaradi zbiranja podatkov za kronološki 
album našega TD in pa zato, da bi naši 
ljudje izvedeli za svojo preteklost, ne bi 
bilo odveč, če bi v časopisu objavili tudi 
kakšen članek o zgodovini takih, skrajno 
zakotnih vasi in zaselkov.

Naše Turistično društvo sc je namreč 
že obvezalo, da bo v najkrajšem času za
čelo voditi knjigo kronoloških zapiskov. V 
njo bomo sproti zapisovali vaške novice 
(vreme čez leto, nezgode, mraz, točo, le 
tine, novatorska dela, skupna družbena 
dela v vasi itd.

V pričakovanju, da bo naše društvo 
deležno tudi Vaše pomoči, Vam pošiljamo 
turistične pozdrave.

Franček Holc, Gomila v Prlekiji

R A D E N S K A  K R O N I K A
K o n č n o  j e  u s t a n o v l j e n o  T u 

r i s t i č n o  d r u š t v o .  Po dveh letih 
pripravljanja so končno ustanovili Turistič
no društvo tudi v Radencih. Predsednik ini
ciativnega odbora je seznanil člane s pravili 
društva in dejal, da se je ustanovitev za
vlekla zaradi raznih premestitev ljudi, ki 
so pripravljali ustanovitev. Za društvo so 
pokazali ljudje takoj veliko zanimanje, saj 
se je vpisalo do danes že čez 150 ljudi in 
bo to eno najmočnejših društev v Radencih. 
Na ustanovnem občnem zboru so sprejeli za 
bodoče delo več nalog, ki jih nameravajo 
uresničiti še letos. Uredili bodo nekatera 
znana izletniška pota, olepšali lica hiš, ure
dili gostišča, poskrbeli bodo za boljšo pro
metno zvezo z zdraviliščem in Pomurjem 
sploh.

O t r o š k a  m a š k a r a d a .  Društvo 
prijateljev mladine je tudi letos na pustni 
torek organiziralo za otroke iz vrtca in 
osnovne šole otroško maškarado. Po spre
vodu skozi vas, se je zbralo v zdraviliški 
restavraciji okrog 100 posrečenih mask. Po

pustnem rajanju, ob spremljavi domače 
godbe in po šaljivem programu, ki so ga 
izvedle maske, so člani DPM postregli vse 
otroke, tudi nemaskirane, s hrenovkami, 
žemljo in čajem. Najlepše maske so bile 
še posebej nagrajene.

Z i m s k o  v z g o j n o  i z o b r a ž e 
v a l n o  de l o .  Komisija za zimsko iz
obraževalno delo, ki jo sestavljajo člani 
DPD Svoboda in člani SZDL, je organizi
rala letos že štiri predavanja z vzgoj
nega, zdravstvenega in gospodarskega pod
ročja. Dosedaj so predavali tovariši: pro
fesor in znani pedagoški delavec Gustav 
Šilih iz Maribora o temi Katera mati je 
najboljša mati, sodnik Ivo Ketiš iz Radgone 
o Zakonu o dedovanju, živinozdravnik Fr. Lu- 
bienski iz Radgone o metljavosti goveje ži
vine in zdravnik dr. Erik Kline o raku in 
njegovi zaščiti. Prihodnje predavanje bo v 
petek. Ponovno bo predaval profesor Šilili 
iz Maribora. Tokrat bo na željo staršev 
spregovoril o tem, kako naj vzgojimo do
brega otroka. Ik.

P o z d r a v  iz  M ak e d o n ije
Že mogokrat sem imel v mislih, da pre

ko Pomurskega vestnika pošljem iskren 
pozdrav domačim, sorodnikom in prijate
ljem, toda na žalost nisem bil nikoli do
volj odločen v svojih namenih. Prav gotovo 
že veste, da imamo dovolj bele odeje — 
snega, ki je nam vojakom precej pri »srcu«, 
z druge strani pa nam je sneg vseeno omo
gočil malo več razvedrila in kramljanja. Za
to pa delček tega časa izkoristim s pere 
som v roki, da napišem nekaj za vaš list.

Kot dijak sem se vedno najbolj bal »vo
jaške suknje«. Zakaj? Zato, ker so mi »stari« 
vojaki slikali vojaško življenje vse preveč 
črno, vse preveč enostransko in tako sem 
dobil o njem popolnoma napačno predstavo. 
Mogoče hočejo dobiti taki vneti pripovedo 
valci na ta način nekakšno avtoriteto med 
mladinci, ki še niso bili pri vojakih, mogoče 
se hočejo postaviti pred dekleti, ki jim pri
raščajo k srcu.

Končno je prišel čas, ko smo tudi mi 
»mladi« vstopili v vrste JLA. Vsem nam 
Pomurcem, kakor tudi ostalim, se godi prav 
dobro. Smeha je vedno dovolj — kakor v 
odmoru na terenu, tako tudi v ostalem pro
stem času. Mislim, da noben mlad človek 
nikjer ne more najti večjega zadovoljstva, 
boljšega razvedrila, kakor v nekem zdra
vem kolektivu. Družba in okolje naredita 
človeka in mu udarita žig v značaj. Tak 
zdrav kolektiv je JLA. Kakšna so bila spo
ročila vojakov v prejšnjih številkah Po
murskega vestnika? »Živimo dobro!« Iz vsega 
tega je razvidno, da sem v resnici zelo 
kratko opisal življenje vseh nas — vojakov.

Torej zanamci, nikar ne verjamite po
sameznikom, ki v določenih trenutkih na
redijo iz muhe slona in bodite še naprej 
zvesti graditelji naše lepe domovine.

Čahuk Štefan, V. P. 3194/22 
Bitolj, Makedonija

Tega pa ne razumemo
Pomanjkanje električne energije 

je podeželje močno prizadelo, prao 
posebno še prve dni, saj ljudje niso 
bili preskrbljeni s petrolejem in pe
trolejkami. Ljudje so se res razve
selili vesti, da bodo dobili elektriko 
tudi podeželski potrošniki in to v 
soboto od 16. ure, vso nedeljo in še 
v ponedeljek do ?. ure. Polančani so 
nestrpno vrteli stikala. Vrteli so jih 
v soboto, vrteli v nedeljo toda toka 
ni bilo. Ljudje so se razburjali, raz
burjali še posebej zato, ker so izve
deli. da so v vseh sosednjih vaseh 
svetili z elektriko.

V Polani je kinodvorana, razen 
tega tudi gledališki oder. Zaradi ma
čehovskega postopanja s Polano niso 
mogli vrteti dveh filmov, za katera 
mora plačati KZ izposojnino. Prav 
tako je bilo precej negodovanja za
radi mlinov. V sosednjem Trnju je 
mlin, ki lahko redno melje. Tudi v 
Polani sta dva mlina na električni 
pogon, pa ne moreta mleti, ker ni 
električnega toka. Ne samo želja, 
ampak tudi zahteva ljudi v Veliki 
Polani je, da postopa DES enako z 
vsemi podeželskimi potrošniki elek
trične energije.

N ED ELJSK I IZLETI 
V MAČKOVCE

TVD Partizan v M. Soboti pri
re ja  vsako nedeljo izlete v Mač
kovce, k je r  so prim erni tereni za 
sm učanje, sankan je itd. Odhod iz 
M. Sobote je  vsakokrat ob 9.30 uri. 
prihod pa ob 5.30 uri. P rijave  spre
jem ajo  na železniški postaji ob 9. 
uri dopoldne.

Prešernov košarkarski turnir
Kmalu po tradicionalnem dvoboju s 

ptujsko gimnazijo v košarki, namiznem te
nisu in odbojki, ki je bil 29. januarja v 
Ptuju, so dijaki soboške gimnazije prire
dili drugi Prešernov košarkarski turnir, ki 
je prvi primer tovrstnega športnega tek
movanja v Sloveniji.

V primerjavi s prvim turnirjem bi 
bila lahko udeležba boljša. Tekmovanja so 
se udeležili štirje razredi. Borbe so bile 
vroče in potek posameznih tekem zanimiv, 
čeprav je termometer v telovadnici beležil 
skromnih plus 6 stopinj C. Pripominjamo, 
da je bil prav zaradi tega čas tekem skraj
šan na dvakrat 15 minut, zaradi česar je 
manjše tudi razmerje košev.
Tehnični rezultati turnirja so bili naslednji:

Najboljši so bili košarkarji, ki so se 
odlikovali s preciznimi meti na koš. Po
kazali pa so tudi, da je košarka na sobo
ški gimnaziji šport štev. 1 in da že imajo 
sistem igre, s katerim so uspešno prebijali 
nasprotnike obrambne vrste. Igralci se 
med seboj dobro razumejo in ustvarjajo na 
igrišču odlične in duhovite kombinacije 
Igralci so igrali tudi z JLA v Ptuju in — 
zmagali. Pripomniti pa je treba, da sta pri 
JLA igrala igralca — vojaka, ki sta že 
nastopala za znano košarkarsko moštvo v 
Jugoslaviji »Egyseg«. Tudi ženske so se po
merile proti kombinirani žensko-moški sku
pini in zmagale z minimalnim rezultatom.

Odbojkarji so zaigrali odlično in bi po 
prikazani igri zaslužili veliko zmago, toda 
zaradi slabega sodnika in spričo »diktator
stva« tamkajšnjega telovadnega profesorja 
so izgubili z 2:1. Ženske pa so zmagale 
z 2:1.

Srečali so se še v namiznem tenisu, 
vendar je bilo tekmovanje zaradi tehničnih 
ovir (primanjkovalo je žogic) prekinjeno.

Rezultati košarkarskih tekem:
Moški: Sobota : Ptuj 55:12 

Sobota : JLA 50:28
Ženske: Sobota : Ptuj 13:10
Koše so dosegli pri moških: Miholič 12, 

Miloševič 10, Šumak 29, Ivanič I. 44;
Pri ženskah: Bezjak 9, Petrovič 4.
V kratkem bodo zopet gostovali v Mari

boru na Kmetijski šoli in v Celju proti 
I. gimnaziji. -n

V S o b o ti n o v a
s t r e l s k a  d ru ž in a

Pred nedavnim so ustanovili na 4. tere
nu v M. Soboti strelsko družino »Tromej- 
nik«. Po občnem zboru sodeč, je zn novo
ustanovljeno strelsko družino precejšnje 
zanimanje. Do 25. maja bodo organizirali 
strelski troboj med člani strelskih društev; 
Ljutomer, Boris Kidrič in Tromejnik. Za 
predsednika društva so izvolili starega 
strelskega »asa« Vladimira Jezovška.

1. VIII. razred 2 2 0 0 96 : 30 4 točke
2. VI. razred 2 10 0 69 : 27 2 točki
5. Va. razred 2 10 0 24 : 78 2 točki
4. IVc. razred 2 0 0 2 9 : 63 0 točk

Drobec iz M. Sobote
Bilo je v nedeljo 5. februarja v pro

storih hotela »Zvezda« v M. Soboti. Mladina, 
ne vemo katerega rajona že, je imela ča
janko. Trije vojaki soboške garnizije so 
hoteli izkoristiti svoj prosti čas s tem, da 
so se napotili na ta ples, toda čim so sto
pili v dvorano, je pristopila k njim neka 
mladinka in jim rekla, da tukaj niso za
želeni. Svojo izjavo je podkrepila še z 
besedami: »Tukaj je Ljudska republika Slo
venija!« Kaj je s tem mislila, je bilo vo
jakom takoj razumljivo.

Je že prav, da se smejo udeležiti inter
nih prireditev samo člani nekega kolektiva 
organizacije itd., toda tovarišem iz soboške 
garnizije, ki so prav tako mladinci, se vsi
ljuje še ena misel. Ali ne bi bilo vseeno 
prav, če bi dovolili na take, mladinske pri
reditve vstop tudi vojaku, ki želi razvedrila, 
če pa to ni mogoče, pa ne smemo tako iz
zivalno poudarjati, češ, tukaj je Slovenija.

D. D.

Obljuba dela dolg
Obljuba dela dolg; tako pravi 

slovenski pregovor. Zgodi pa se, da 
pogostokrat ostane samo pri obljubi.

Tako se je zgodilo tudi učencem 
Kmetijske šole Rakičan in to učen
cem iz krajev bivše tišinske občine. 
Tem učencem je bila dodeljena šti
pendija. Občinski ljudski odbor Ti
šina je štipendije dajal še precej 
redno, dočim jih Občinski ljudski 
odbor v M. Soboti, ki je prejel del 
teh sredstev, sploh ne daje. Pred
stavniki Obč. LO o M. Soboti so ob
ljubili, da bodo sredstva, ki so na
menjena za vzdrževanje učencev 
Kmetijske šole, dali tudi o ta namen, 
toda ostalo je le pri obljubi, zato se 
prizadeti upravičeno vprašujejo, 
kdaj bo ta stvar urejena.

Učenci Kmetijske šole Rakičan

Največ zadetkov je zabeležil Miloševič 
(VI.) 33 točk, sledijo mu Velnar M. (VIII.) 
32 točk, Šumak (VIII.) 31 točk, Miholič (VI.) 
26 točk itd.

G im n a z ijsk i šp o rtn ik i 
so  g o s to v a li  v P tu ju
Pred nedavnim so športniki soboške gim

nazije vrnili obisk ptujski gimnaziji. Za sre
čanje so se pripravljali dalj časa in v Ptuju 
prikazali odlične igre.
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S O B O Š K A  K R O N IK A
Rojstva in smrti od 12. do 19. februarja 1956

Rodile so: Genovefa Babič, gospodinja 
iz Cezanjevec, dečka; Slavica Sarkan, delav
ka iz Matjaševec, dečka; Anica Kardoš, go
spodinja iz Lendave, deklico; Terezija Tala- 
ber, uslužbenka iz Sobote, dečka; Barbara 
Bagari, gospodinja iz Bakovec, deklico; Ma
rija Kranjc, namesčenka iz Sobote, deklico; 
Stanka Huzjan, delavka iz Kidričevega, de
klico; Marija Kranjec iz Fokovec, dečka; 
Marija Šarac, gospodinja iz Gederovec, 
dečka; Verona Zver, gospodinja iz Lipe, 
dečka; Marija Zadravec, delavka iz Poklju
ke, doma iz Večeslavec, deklico. Navedene 
so rodile v soboški porodnišnici.

Doma sta rodili: Marija Grabar, šivilja 
iz Sobote, dečka; Marija Horvat, delavka 
iz Crnelavec, deklico.

Umrla sta: 72-letni Marko Belinger, že
lezniški upokojenec iz Sobote in Marija 
Stevančec, stara 85 let, iz Sobote.

Nesreče in nezgode
50-letni Jožef Casar, kmet iz Markovec 

je 6. febr. zjutraj v temi zašel v vaško 
mlako, iz katere si ni mogel pomagati. V 
ledeno mrzli vodi je stal čez pol ure. Ko je 
končno le prišel iz mlake in nato na svoj 
dom, sta bili njegovi nogi močno zmrznjeni, 
otečeni in zamehurjeni. V bolnišnici mu jih 
bodo morebiti še rešili.

Peter Goričanec, 17 let star gosp. po
močnik iz Ljutomera je na trdem snegu 
padel in si izvinil levo nogo v skočnem 
sklepu.

25-letni Jože Žižek iz Velike Polane je 
Sel v odmoru iz kinodvorane. Ker ni bilo 
luči, je padel v en meter globoko jamo 
poleg stranišča, v kateri je nezavesten ob
ležal. Odnesli so ga na dom. kjer se je 
šele proti jutru osvestil. Pri nesreči je do
bil možganski pretres in bo trajalo precej 
časa, da bo ozdravel.

Janez Marič iz Kuzme, star 18 let, se 
je lotil razstreljevanja večjega štora. Za
radi neprevidnosti pa je imel smolo, saj mu 
je eksplozija delno bušnila v obraz in ga 
močno poškodovala. Zlomljeno ima tudi 
mosno kost.

Mariji Drvarič, kmetici iz Lipe je spo
drsnilo na poledeneli poti, ko je šla po 
vodo, in si je zlomila levo nogo nad ko
lenom.

Jernej Kocbek, star 16 let, iz Črešnje
vec pri Radgoni, si je pri smučanju zlomil 
levo nogo nad kolenom.

Evgen Gomboc, 25-letni delavec iz Dol
njih Slaveč, je padel na trdem in gladkem 
snegu ter si zlomil nogo.

Jože Jaklin, 62-letni posestnik iz V. Po
lane, je na poti proti svojemu domu padel 
v sneg in utrujen v njem obležal. Na levi

Z A H V A L A
Ob izgubi naše drage mame. 

stare mame in prababice
vd. MARIJE STEVANČEC

se najprisrčneje  zah v alju je
mo vsem, ki so jo  sprem ljali 
na zadnji poti, j i  darovali 
vence in zapeli v slovo, ter 
častiti duhovščini. Zahvalju
jem o se tudi tov. dr. Štefanu 
Vučaku. ki j i  je  v času bo

lezni la jša l bolečine.
M. Sobota, 19. febr. 1956.

Žalujoči ostali

Z A H V A L A
Iskreno se zahvaljujem o 

zdravnikom in bolničarjem  
internega oddelka za trud in 
požrtvovalnost pri la jšan ju  
bolečin našega dragega očeta. 
Iskrena zahvala tudi železni
čarjem , ki so ga sprem ljali na 
zadnji poti in se od n jega 
lepo poslovili.

Hvaležni smo tudi p r ija 
teljem  in znancem za darova
ne vence, izkazano sožalje  in 
udeležbo na pogrebu.

Žalujoča družina 
B e l i n g e r

roki, ki jo je  imel v snegu, so mu zmrznili 
prsti. V bolnišnici so mu morali dva prsta 
odrezati.

V bolnišnico so pripeljali tudi 46-letnega 
delavca Vinogradniškega gospodarstva Že
lezne dveri, ki si je zlomil levo nogo nad 
kolenom, ko je rigolal za nov nasad. Ne
pričakovano se je utrgala zemlja in mu pri
tisnila nogo ob steno jarka.

Peter Cerni, 20-letni poljedelec iz Lut- 
verc pri Apačah, je imel posla s sodi. Te
žek sod mu je padel na nogo in mu jo 
zlomil.

Ponesrečenci se zdravijo v soboški bol
nišnici.

Cepljenju proti kokošji kugi 
so se izmikali

Pomurci na splošno pravilno cenijo nove 
pridobitve znanstvenih zavodov, ki poma
gajo ljudstvu pri premagovanju marsi
katerih težav. Še ni dolgo od tega, ko se 
je s cepljenjem posrečilo pregnati svinjsko 
ohromelost, ki je napravila našemu kmetij
stvu ogromno škode. Enako koristno in 
nujno potrebno pa je tudi cepljenje kokoši 
proti kugi. Cepljenje je obvezno za vse 
lastnike kokoši. Kokošjo kugo bomo namreč 
pregnali le tedaj, če bodo cepljene vse ko
koši. Kmetje in drugi lastniki se cepljenja 
ne branijo, ampak ga celo zahtevajo. Cep
ljenje, ki ga strokovno opravijo veterinarji 
ali njihovi pomočniki, je brezplačno.

Najdemo pa še vedno ljudi, ki iz ne
razumljivih razlogov ne pustijo cepiti svo
jih kokoši proti kugi. Nekateri lastniki so 
kokoši celo izpustili in tako onemogočili 
cepljenje.

V zadnjem času je sodnik za prekrške 
pri OLO M. Sobota kaznoval čez 50 lastni
kov kokoši iz Pomurja z denarno kaznijo 
do 2000 din, ker niso dovolili cepiti svojih 
kokoši ali pa so na kakšen drug način 
ovirali cepljenje.

Podobne kazni so bile izrečene tudi 
onim — le da znašajo v nekaterih primerih 
celo 5000 din — ki niso dopustili, da bi nji
hovo sadno drevje poškropili proti raznim 
škodljivcem, kar bi se sicer moralo zgoditi 
po uredbi. Kaznovanih je bilo okrog 30 
lastnikov sadnega drevja. Morebiti bodo iz
rečene kazni le spametovale ljudi, da bodo 
spoštovali predpise, ki so njim samim v 
največjo korist.

N ekaj za ša lo
NEŽEN SOPROG 

Žena: »No, Lojze, spet si ga hu
do polomil. Služkinja nam je odpo
vedala službo, ker si jo baje po 
telefonu hudo zmerjal.«

Mož: »J e j . . .  je j . . .  jaz sem pa 
mislil, da govorim s teboj.«

BILANCA
»Kaksna je torej bilanca, tovariš 

knjigovodja?«
»Sijajna, deficit je celo za 100 

dinarjev manjši kot lani!«

V soboto, 3. m arca 1956 ob 20. uri 
priredijo  pom urski študentje v do

mu »Partizan« v Murski Soboti
VELIK AKADEM SKI PLES 

z brucovanjem
V a b l j e n i

K om isija za volitve in im enovanja 
pri Ob LO Lendava razp isu je  služ

beno mesto
D I R E K T O R J A

Trgovskega pod jetja  »Izbira« Len
dava. — Pogoji: Visoko kvalificiran 
delavec v trgovski stroki in n a j
m anj 8 let prakse v trgovski stroki. 
Plača po tarifnem pravilniku. N a
stop službe takoj. Kolkovane po
nudbe s potrebnimi dokazi je  po
slati do 28. feb ru ar ja  1956 Ob LO 

Lendava.

K N J I G O V O D J A
ki je  vešč opravljati sam ostojno vse 
računovodske posle, dobi stalno za
poslitev. Nastop službe takoj. Plača 
po kolektivni pogodbi ali po dogo
voru. Pogoji: Srednja strokovna iz
obrazba z nekajletno prakso v kn ji
govodstvu. Ponudbe je  treba po

slati na Upravo KZ Gederovci.

Z A H V A L A
Zahvaljujeva se za poročna da

rila in čestitke — Franček in Hele
na, Bodonci.

O B V E S T I L O
Obveščam, da bo seja Ob LO M. Sobota 

v petek, 24. februarja 1956. ob 8. uri do
poldne v prostorih »Zvezde« v M. Soboti

D n e v n i  r e d :
1. Ugotovitev sklepčnosti.
2. Izvolitev zapisnikarja in dveh ove- 

rovateljev zapisnika.
3. Pregled sklepov zadnje seje.
4. Poročilo predsednika Sveta za šol

stvo.
5. Diskusija.
6. Potrditev predlogov Sveta za zdrav

stvo o imenovanju upravnega odbora Zdrav
stvenega doma in mestne lekarne.

7. Odlok o olajšavah samoplačnikov za 
zdravstvene storitve v občini.

8. Potrditev bilance Komunalne banke.
9. Potrditev razveljavitvene pogodbe 

(SLP -  Vučak).
10. Dodelitev zemljišča vi. št. 826 k. o. 

M. Sobota Kmetijskemu gospodarstvu v M. 
Soboti v obdelavo.

11. Razno.
Predsednik:

Jože Velnnr 1. r.

O krajna gasilska zveza 
Murska Sobota

o b v e š č a :
NEVARNOST POPLAV:

Huda zima, zlasti izredno debel led, 
lahko povzroči ob močnejši odjugi nepred
videne poplave ob potokih, Ledavi, Muri 
in Ščavnici, tudi tam, kjer jih niti ne pri
čakujemo. Opozarjamo PGD, da pripravi
jo potrebno orodje (kavlje, drogove, se
kire in podobno), da bodo lahko v primeru 
potrebe takoj nastopala. Ker lahko led za
jezi odtok vode v vsakem jarku in s tem 
povzroči poplave, naročamo vsem poveljni
kom, da se takoj pripravijo in ukrepajo, 
Takoj ob nastopu odjuge je treba nadzoro
vati odtok vode. ObLO bodo v prihodnjih 
dneh ustanovili štabe, ki bodo izdajali to
zadevna navodila.

Iz pisarne OGZ

K O R U Z O
v zrnu in klipu, koruzne iz
delke, ku rjo  pico in redilna 
krm ila vseh vrst nudimo po 
ugodnih cenah. K upujem o k a

kovosten fižol vseh vrst.
»ŽITO« L ju b ljan a

OBVESTILO
Obveščamo km etijske zadruge, m aloprodajno mrežo in vse naše cenjene 
odjem alce, da smo se 20. t. m. preselili na Titovo ulico št. 22 zraven 

Komunalne banke
Priporočam o se za obisk in cen jena naročila!

Kolektiv trgovskega p od je tja

"U S N JE "
Na veliko in malo

M. Sobota, Titova ul. 22. — tel. 132

Po 40. členu splošnega zakona o ureditvi občin in ok rajev  (Ur. 
list F L R J št. 26-269/55)

R A Z P I S U J E
Personalna kom isija OLO M. Sobota nasledn ja delovna m esta v 

upravi O krajn ega lju dskega odbora M. Sobota:
1. N AČELN IKA TAJN IŠTVA ZA D ELO  IN DELOVNA RAZ

M ERJA — V išja  strokovna izobrazba (pravna fakulteta) in 3-letna 
p rak sa  v upravni službi a l i . sredn ja strokovna izobrazba in 10-letna 
praksa v upravni službi.

2. TREH PRAVNIH REFERENTOV (za imovinsko-pravne zadeve, 
gospodarsko — pravne zadeve, delovno pravo) — Pravna fakulteta in 
v sa j 3-letna praksa.

3. GRA DBEN EGA IN ŠPEK T O R JA  — gradbeni inženir s 3-let- 
no prakso.

4. O K R A JN EG A  ZDRAVNIKA.
5. IN ŠPEK TO R JA  D ELA  — V išja  strokovna izobrazba tehnične 

stroke in 5-letna p rak sa pri operativnem  poslu.
6. O K RA JN EG A  JA V N EG A  PRAVOBRANILCA — Pravna fa

kulteta in sodniški oziroma odvetniški izpit.
7 . GEOM ETRA — ŠEFA  KA TA STRSK EG A  URADA V LEN 

DAVI — Sredn ja tehnična šola, geod. oddelek in 3- letna p rak sa  pri 
meritvah.

8. REFEREN TA ZA PLAN — Ekonom ska fakulteta in 5 let služ
be v gospodarstvu, oziroma ekonom ska v iš ja  šola in 10 let prakse.

9. REFEREN TA ZA STA TISTIK O  — Sred n ja strokovna izobraz
ba in strokovni izpit.

10. FIN AN ČN EGA IN ŠPEK TO R JA  — Ustrezna strokovna izobraz
ba in 3 le ta  prakse v računovodski službi.

11. REFEREN TA  ZA URBANIZEM — Ustrezna sredn ja strokovna 
izobrazba, strokovni izpit in 6 let strokovne prakse.

12. K M ETIJSK EG A  IN ŠPEK TO R JA  — Sred n ja strokovna izobraz
ba, strokovni izpit in 6 let strokovne prakse.

13. REFEREN TA ZA UPRAVNE PO SLE v tajn ištvu  za zdravstvo 
in socialno skrbstvo — Sredn ja strokovna izobrazba.

14. REFEREN TA ZA EKONOM SKO-FINANČNE PO SLE v ta jn i
štvu za zdravstvo in socialno skrbstvo — U strezna sredn ja strokovna 
izobrazba.

15. D EV ET PISARNIŠKIH USLUŽBENCEV — N ižja strokovna 
izobrazba, znanje stro jep isja  in v sa j 3-letna p rak sa v pisarniški službi.

Plače po uredbi. Za delovna m esta od 1 do 14 dopolnilna plača, 
za delovna m esta pod 1 in od 3 do 7 pa tudi položajn i dodatek.

Pravilno kolkovane vloge je  poslati do 15. m arca 1956 uradu t a j
n ika OLO M. Sobota.

PERSO NALNA KOM ISIJA

Tedenski koledar
Nedelja, 26. februarja — Andrej 
Ponedeljek, 27. februarja — Gabrijel 
Torek, 28. februarja — Leander 
Sreda, 29. februarja — Roman 

• Četrtek, 1. marca — Albin 
Petek, 2. marca — Milena 
Sobota, 3. marca — Martin

Gibanje sonca: 1. marca vzide ob 6,41 ari 
in zaide ob 17,48 uri. Dolžina dneva: 11 ur 
in 7 minut.

Lunine spremembe: 26. februarja ah 
2. uri in 41 minut polna luna.

KINO
LENDAVA — od 24. do 26. februarja 

ameriški barvni film »Robinzon Crusoe« — 
28. in 29. februarja ameriški film »Ni malih 
grehov«.

BELTINCI — 25. in 26. februarja angle
ški film »Trenutek obupa«.

VELIKA POLANA — 26. februarja itali
janski film »Junak ceste«.

RADENCI — 25. in 26. februarja angle
ški film »Smeh v raju« — 1. marca ameri
ški film »Pečat preteklosti«.

RADGONA — od 24. do 26. februarje 
francoski barvni film »Grof Monte Cristoc 
— 29. februarja angleški film »Afriška kra
ljica«.

KRIŽEVCI PRI LJUTOMERU — 25. in 26.
februarja nemški film »Greh«.

ČEPINCI — 26. februarja francoski film 
»Vsi smo morilci«.

GRAD — 26. februarja švedski film »Za
radi moje ljubezni«.

M. SOBOTA — od 23. do 26. februarji 
madžarski barvni film »Liliomfi« — od 28. 
februarja do 1. marca franc.-ital. film 
»Sužnji«.

M A L I  O G L A S I
ŽENSKO ROKAVICO, levo in rjavo, sem 

izgubila decembra od pošte do novega 
kina. Pošten najditelj naj jo izroči v 
upravi ista, kjer mu bo izplačana na
grada.

HIŠO s 5,40 ara zemlje prodam. — Točni 
pojasnila dobite pri Francu Ivančiču, 
Radomerje 10, p. Ljutomer.

PISALNI STROJ »Remington« s kovčkom, 
jedilni, kavni, čajni servis, servis za 
črno kavo (vsi servisi imajo zlat rob, 
18 karatno zlato) prodam. — Ivan Cvilak, 
Maribor, Valvazorjeva št. 44.

ŠTIRI ŽIVINOREJCE — kravarje — moške, 
ki so vajeni vseh opravil pri kravah — 
molznicah, teletih in bikih, sprejmem« 
za stalno v službo. — Zadružno kmet. 
gospodarstvo Jarenina pri Mariboru. 

SANI, nove, dvovprežne, luksuzne — ugod
no prodam. — Beltinci št. 7.

OSEBNO LEGITIMACIJO na ime Vilme Aa
drejč sem izgubila v M. Soboti. Najdi
telja prosim, da mi jo vrne na naslov, 
ki je v legitimaciji.

ŽREBICO, staro dve leti — prodam. — 
Franc Albert, Ivanjševci, p. Prosenja
kovci.

K om isija za volitve in im enovanja 
pri Ob LO Lendava razp isu je  služ

beno mesto
P O S L O V O D J E

čev ljarsk e  delavnice v Lendavi. — 
P ogoji: Obrtni m ojster v čev ljarsk i 
stroki in najm an j 8 let prakse. 
P lača po tarifnem  pravilniku. N a

stop službe takoj.
Kolkovane ponudbe s potrebnimi 
dokazi je  poslati do 28. febru arja  

1956 Ob LO  Lendava

P o m u r s k i  v e s t n i k  — Izdaja
Časopisno in založniško podjetje 
»Pomorski tisk« v Murski Soboti — 
Direktor in odgovorni urednik Jože 
Vild — Uredništvo: M. Sobota, Tru
barjev drevored 3/II. — Telefon 1-38 
Uprava in oglasni oddelek: Murska 
Sobota, Kocljeva ulica 7 — Tel. 53 — 
Naročnina: četrtletna 100, polletna 
200, celoletna 400 dinarjev — Tekoči 
račun pri Narodni banki 641-T-608 
v M. Soboti — Tisk Pomurske tiskar

ne v Morski Soboti

16 Ž i v l j e n j s k a  z g o d b a  p r e k m u r s k e g a  s e z o n c a  I v a n a  B a k a n a

Beg izpred pagode
Iz nespokojnega Nha Tranga sem se v mislih rad 

vračal v bučni, velemestni Saigon in njegovo neposredno 
okolico, k jer je  bilo legionarjevo življen je dokaj var
nejše. Še posebej rad sem v mislih romal po živopisnem 
podeželskem mestu My Tho, okrog petdeset kilometrov od 
Saigona, k je r  smo tovorili municijo.

V My Thu sem doživel malce tvegano srečanje z 
Budbo in njegovimi vernimi privrženci.

Popoldansko pohajkovanje in vročina sta mi omrtvi
čila noge. Postale so mi težke. Zato sem se ob upornem 
nadlegovanju razcapanega vietnamskega fanta odločil za 
kolovratenje z njegovo rikšo (dvokolesnim vozilom, k i ga 
vlečejo ljudje). Fant me je  za nekaj piastrov vozil na
okrog in meni se je  zdelo to sila imenitno. Kmalu sem v 
četrti domorodcev naletel še na dva legionarska tovariša, 
ki sta se prav tako »sprehajala« v rikši. Tega srečanja 
sem se zares razveselil, k a jti potem smo skupno nadalje
vali naše kolovratenje in nadlegovali mimoidoča viet
namska dekleta. Ker je  na koncu daljše ulice, sredi 
kolib, iznenada zrasla iz tal lepo grajena pagoda (budhi-

stična cerkev) smo se tako j pozanimali zanjo in poska
kali z rikš. Slišali smo že o zlatih in pozlačenih kipih in 
predmetih v pagodah, zato smo hoteli brez odlašanja v 
Budhin hram. Pravkar je  bilo v teku bogoslužje in čuvar

Bogoslužje v pagodi

hrama nam ni dovolil, da bi vstopili. Hočeš-nočeš smo si 
jo  zategadelj začeli ogledovati od zunaj, in to vse dotlej, 
dokler nismo opazili dokaj visoko od tal večjo lino. Po

skusili smo srečo. K er sem nosil s sabo fotografski aparat, 
sem se prvi zavihtel na tovariševa ramena in se potem 
povzpel na prizidek. Mimoidoči Vietnamci so nas čemer
no gledali in se venomer k lan jali. Nisem se dosti zmenil 
za to, nič k a j dobrega obetajoče k lan jan je , temveč sem 
le naprej gledal skozi lino. S pogledom in fotografskim 
aparatom sem u jel meglen polkrog postav, pred katerimi 
se je  od časa do časa prik lan ja l budhistični svečenik v 
svečani halji. N ek aj korakov za njim  sta bili še dve člo
veški postavi z nekakšnim a bleščečima loparjem a v ro
kah . . .  Za podrobnejše razgledovanje ni bilo časa, kajti 
moral sem odstopiti mesto tovarišu. Bil pa je  tako ne
roden, da je  z glavo butnil ob šipo in so njeni razbiti 
kosi votlo zažvenketali nekje v notranjosti. V naslednjem 
hipu je  urno zdrsnil s prizidka in nama s tovarišem po
mahal, naj urno pohitimo. Kom aj smo se zavihteli v 
rikše in presenečenim fantom z grožnjam i in piastri do
povedali. da nas v diru zapelje jo  vstran, se je  že vsula 
za nami iz pagode reka vernikov. N aše rikše, k i so v 
divjem  diru poskakovale po ulici in puščale za sabo oblake 
prahu, so bile na našo srečo mnogo urnejše od zasledo
valcev. Km alu smo jim  izginili izpred oči in si potem v 
neki m ajhni krčmi na drugi strani m esta prav tako 
utrujeni kot naši vozniki brisali prah in znoj z razgretih 
čel.

N ikdar poslej si nisem hodil ogledovat budhističnih 
pagod ob nepravi uri in nikdar poslej se na nobeni rikši 
nisem tolikanj u tru d il. . .  Na račun tega našega »ogledo
van ja« pa smo se še dolgo in prijetno zabavali.

4 POMURSKI VESTNIK 23. februarja


